

**The decisions for the recent increment are like "bitter tasting medicine," but they have positive impact on the long run**

**Experts and Professors of Economics and Finance: the government took from the rich for the benefit of the poor, thus escaping the problem of the increase in budget deficit**

Suddenly, the government has been demanded to pump LE 12 billion in cash for the low-income citizens, after less than a month from now. These billions are representing the largest social increment in the history of the increments in Egypt, which was ordered by the Egyptian President Hosni Mubarak, for the State employees and workers on the Labor Day.

Although the government had realized in advance that a new increment will be granted, thus preparing for this expectation, it failed to realize that the increment value will amount to LE 12 billion. Hence, this posed much dilemma for the government whereby they then had to solve this problem without affecting the low-income citizens.

The government in this situation is like the head of the family, who is demanded to pay LE 12 billion to beneficiaries within a few weeks.

The government had three approaches to solve this problem; the first approach was to borrow and overdraft from banks through the treasury bills. However this would lead to serious economic consequences increasing a burden on the internal debt.

The second approach was to banknote print. However, this would lead to a rise in inflation and prices.

The third approach was to take from the rich for the benefit of the poor. This approach aims to redistribute the income in a more equitable way among the citizens, thus the government chose this approach for the benefit of the citizens, particularly the low-income citizens.

The last decisions may be accompanied by economic troubles for a number of individuals. However, the economists have affirmed that these decisions are like the side effects, which are accompanied by a powerful medicine that is designed to cure the more dangerous diseases. How come? The answer to this question will become clear throughout this article, as the specialists in economics and financial management explain.

The Egyptian economy has achieved a high rate of growth exceeding 7% in the last year, said Dr. Ali Lotfy , a former Prime Minister and Professor of Public Finance. He said this with the confidence of scientists and as a man who is versed in domains and sources of power in the Egyptian economy.

It is expected that this rate will last this year and the next, as a fruit of the development and its procedures that have been taken by Egypt, Dr. Ali added.

However, it has been observed that some segments of the society have not reaped adequately the fruits of this development.

These segments are topped by three major categories; employees, pensioners and beneficiaries of the essential goods bonuses.

Therefore, it has been decided to give them their rights and share them in the fruits of that development as well, Dr. Ali added.

On the other hand, the global markets have witnessed a continuously and unprecedented rise in the prices of some food products in the recent months, mainly wheat, maize and cooking oil. Hence, their prices in the domestic market have also been affected in turn.

Related to this situation, Dr. Ali Lotfy continued to say that we have to help the low-income citizens to confront this international increase, and to raise their standard of living and their participation in the fruits of the development. The decision of President Mubarak has been announced; he has decided to give the unprecedented social increment representing 30% to the State employees, in addition to the grant of a 50% increment to all employees in local administration, as their current incentives are only 35% of their salary. Therefore, it has been decided to push it up to 75%, as they have the lowest salaries in the State.

Furthermore, it has been decided to increase the quantities of Supply Commodities on the ration cards as well, and to raise the value of pensions to 20%, thus reaching a maximum of LE 100 per month.

### **The impact on the budget**

The Professor of Public Finance, Dr. Ali Lotfy said that the State has realized with simple calculation that the costs of these increments, and the improvement of the conditions of the low-income citizens, will be approximately LE 12 billion. The question now is: how will these billions be financed?

What are the resources that could be used without affecting the low-income citizens, who are the target of the increment that has been decided by President Mubarak on the Labor Day?

How can we use these funds in the redistribution of the income among citizens to achieve social justice?

Dr. Ali Lotfy replied saying that the directives of President Mubarak were critical regarding the search for real resources to finance the increment. Consequently, the income of the ordinary citizens will be increased.

Hence, President has asked the government and the People's Assembly (PA) to achieve this goal, since the PA now has the right to make amendments to the State budget in accordance with the powers that were delegated to the PA in the last constitutional amendments.

Therefore, the Plan and Budget Committee has been headed. It has submitted a report including the methods to obtain resources from various sources, in addition to raising the prices of natural gas, which is used in industries of intensive users of energy; such as steel, cement and ceramics. These industries are highly profitable export industries; hence the Egyptian industry will not support the foreign importer, thus enabling us to save approximately 1 billion and 600 million pounds accordingly to this item alone, as Dr. Ali indicated.

### **Taxes on the rich**

Dr. Ali Lotfy said that tax exemption for the free zones projects will be abolished. Hence, this will provide more than LE 600 million in addition to LE 1 billion, which will be collected from imposing a fee for resources development on the argillaceous earth which is extracted from mines owned by the Egyptian people.

This argillaceous earth was handed at very low prices to the cement and ceramics factories, whereby these factories then exported it at high prices.

In addition, other funds will be collected from the increase of resources development fees, which will be imposed on the licenses for driving the luxury cars, while the ordinary cars will be exempted. This then ensures that the middle class, who are using the small cars and medium engines, will not be affected.

Furthermore, the sales taxes on cigarettes have been increased, thus these taxes will provide approximately LE 1 billion and 200 thousand for the State. In saying that, the biggest returns in the opinion of Dr. Ali, which will provide more than LE 7 billion and 500 million, will be collected from the increase of the sales tax on certain types of petrol, diesel and kerosene. In addition he pointed out that this item will only provide half the amount of burden, which has been added by the new increment to the State budget.

The funds will be collected from real resources for the benefit of masses of citizens. The government will not receive a penny from these funds.

### **6.5 Million Workers**

The former President of the Sadat Academy and Professor of Economics, Dr. Hamdi Abdel Azim said that the increase, which has been announced by President Mubarak, is in the context of searching for real resources. The increase involves the following: it is applied to 6 million and 500 thousand workers, besides the 50% additional incentives for the local administrations employees, and the 20% additional incentives for pensions up to a maximum of LE 100, and Supply Commodities bonuses that are distributed by Cards.

It was necessary to choose between two approaches to finance these burdens, representing over LE 12 billion.

The first approach was to load them on the State budget. Hence, the budget deficit will be increased from LE 80 billion, at the present time, to approximately LE 94 billion by the issuance of new treasury bills as a debt on the government, thus adding to its current accumulated debt.

The internal debt is LE 700 billion, representing 11% of GDP, which has not exceeded more than LE 600 billion. Hence, this will place burdens on the citizens, and increase debt on the State budget, as a result it will not be able to meet the needs of growth, Dr. Abdel Azim affirmed.

In this context, the search for new resources is an inevitable matter. However, these resources must not affect the low-income citizens. Moreover, they should focus on raising bonuses on the able to pay persons, particularly in regards to the factories of intensive users of energy; the factories that are using natural gas; such as the factories of iron and steel. Furthermore, we should raise bonuses on diesel, which is used as a fuel in the operation of trucks, factories and various projects.

However, the rates of increase in the price of diesel are not immense, whereby it does not exceed 25% of its value. The aim once again is not to affect the prices of transportation, which are used by the ordinary citizen.

### **Positive impact**

In the manner that necessities allow forbidden things, the Vice-President of Cairo University and Professor of Financial accounting, Dr. Mohammad Yusuf focused on another side relating to what has been aroused about the prospects for higher inflation due to the increment, on one hand, and the prices increase of some commodities, on the other.

Dr. Yusuf said on the contrary, the variable rates of prices will be faced by higher production to absorb this inflation, especially since the rates of development have increased for the meantime. They are currently exceeded 7%, hence these will cut this inflation and may avoid its impact.

Dr. Yusuf explained that a collection of decisions, which have been made recently, concerning the rise in the prices of some commodities, will help to reduce the state budget deficit, which is running at about LE 80 billion, representing more than two thirds of the value of the budget.

This figure is expected to increase in the future, if these decisions have not been applied.

Dr. Yusuf gave an example of the price of a barrel of oil in the world market. He explained that it has currently reached \$120 per barrel, whereas in past years it has not exceeded \$10.

The prices increase of the petrol in the domestic market is only 25%, representing a quarter of the old price of petrol. In the meantime the value of energy bonus in Egypt is LE 63 billion annually, despite the doubling of the oil prices in the world market.

### **The global prices**

The Economic expert and Professor of Economics at Cairo University, Dr. Abdul Rahman Sabry, said that the rate of inflation, resulting from the increment and the decisions of the prices increase of some commodities, may be harmful if it has impact on the level of the foreign investment and the rise of the job opportunities.

However it may be useful, if it urges the citizens to save, thereby the lending rates from the banks will be increased to finance the new projects. Hence, this will lead to further growth for the benefit of the national economy and the citizens.

The Chairman of Energy and Industry Committee at the Egyptian Businessmen's Association, Dr. Nader Riad said that the free trade and prices should be expanded to be subjected to the pricing system in the world stock exchanges in wheat and electricity, in return for raising the salaries to cope with the international rates. Dr. Riad explained that these will raise the standard of living for individuals, particularly the low-income citizens and the categories that will not enjoy the government increment, including the peasants and the house workers.

Dr. Riad pointed out that the average per capita income in Egypt is \$1,200 per month, according to the announcement of the international institutions.

The average incomes were calculated on basis of the Gross National Income divided by population; however it would be better to divide the income levels into segments. Hence, each segment will be accounted at variable prices of goods and services, according to their ability to pay. The recent decisions are keen on achieving this aim.

**MPs: Finance for the Increment from real resources is better than banknotes printing**

The members of the three committees Plan, Economic and Industry at the People's Assembly and the Shura Council have approved with one consent that the decision made by the government and approved by the PA to raise the prices of some commodities, is the only choice to obtain the funds required to pay the 30% social increment, which has recently been approved by the



President. They explained that other solutions such as banknotes printing would uncontrollably push up the prices of all goods and services.

The Agent of the Plan committee at the People's Assembly, Mr. Muhammad Najib, has justified the recent decision, as the price increase of some commodities was the only choice available to obtain funds from real resources to pay the recent social increment.

Mr. Najib assured that the decision of President regarding the increment payment, which should be paid regularly by May 2008, put the government in impasse since it had to search for financial resources, thus adding the increment funds to the current budget, which will end by the next month.

### **The decrease of purchasing power**

The Agent of the Plan Committee at the Shura Council, Mr. Kadri Abdel Halim, affirmed that one of the proposed procedures for the government was cash printing. He explained that this procedure would decrease the purchasing power of the pound and increase the prices. Besides, this procedure was incompatible with the President's directives to provide the increment funds from real resources.

Mr. Kadri said that the recent decision concerning the price increase will not affect the low-income citizens, as a part of the bonuses for the oil materials has been deducted for the low social economic groups of people. .

The Agent of the Industry Committee at the People's Assembly, Mr. Mamdouh Hosni, said that these amendments are realistic, since the oil products in Egypt were being sold at the cheapest price in the world. Hence, it was necessary to change their prices in order to compensate a part of the loss

of the Egyptian General Petroleum Corporation, resulting from material support, which is hitting LE 63 billion in the new budget.

### **Short-term procedures**

The Chairman of the Economic Committee at the People's Assembly, Dr. Mohammed Saeed, said that the PA took into account fundamental economic conditions when it chose the required recourses to finance the increase in the social increment. These conditions were topped by adopting short procedures to provide immediate financial resources for the social increment payment for the employee by May and June.

He said that the search for the increment funds was conditional by three factors; the first one was to have real resources to avoid any increase in the government debt or a deficit in the state budget; second was those resources should not effect on the rates of economic growth, and finally those resources should not devote full attention to the due increase in the increment, hence, the increase in salaries, which was obtained by the employees, will be looted.

He assured that all procedures, which have been approved by the PA, achieved those conditions.

Dr. Saeed denied rumors that the prices increase of petrol, diesel and cigarettes will consume the new increment. He asked the government to tighten the control over the markets through the consumer protection associations, in order to control the prices and traders exploitation for the increment increase by raising the prices.

### **Covering the increment expenses**

The Agent of the Economic Committee at the Shura Council, Dr. Yomn Al Hamaki, said that the bonuses for the oil materials reached LE 63 billion representing double of the education budget. Dr. Yomn stressed that all procedures, which have been approved by the PA to finance the increment increase, will not effect on the low-income citizens. Moreover, they provide strong economic indicators facing the development requirements and supporting the low social economic groups of people..

The Agent of the Economic Committee at the People's Assembly, Mr. Mustafa Al Sallab, affirmed that the prices increase of petrol, diesel and cigarettes, the imposed taxes on private schools and universities, and the free zone factories are the best way to finance the increment increase without effecting on the low-income citizens.

Mr. Al Sallab explained that other solutions have negative impacts, such as the domestic borrowing from the bank deposits, or the external borrowing.

Actually, both cases would increase the budget deficit and the government debt, while the second was to deduct a part of planned financial resources for the investment service projects, such as the drainage projects and construction of schools and hospitals. However, this is unacceptable choice as it would effect on the low-income citizens.

Plötzlich fühlte sich die Regierung gezwungen, 12 Milliarden für Minderbemittelte zur Verfügung zu stellen.... innerhalb von einem Monat!! Diese Milliarden sind für den höchsten sozialen Zuschlag vorgesehen, den es in der Geschichte der Gehaltserhöhungen in Ägypten je gegeben hat. Verordnet hatte ihn Präsident Mubarak für staatliche Angestellte und Arbeiter am Tag der Arbeit. Obwohl die Regierung im Voraus wusste, es werde ein Zuschlag ausgezahlt werden müssen, hatte sie nicht damit gerechnet, dass diese Gehaltserhöhung sich auf 12 Milliarden summieren würde, eine schwere Notlage. Eine Situation, aus der sie sich verhelpfen musste, ohne Minderbemittelte zu benachteiligen. Der Status war der eines Familienvaters, der innerhalb von einigen Wochen 12 Milliarden L.E. an Berechtigte auszahlen musste.

Es gab nur drei Wege ..... Die Aufnahme von Krediten an Banken mit schlimmen wirtschaftlichen Folgen und einer Steigerung der internen Schulden; oder das Drucken von Banknoten bzw.

Geldscheinen mit einer enormen Inflation und einer rasanten Preiserhöhung; oder die dritte Alternative nämlich besser situierten Bürgern im Interesse Mindermittelter etwas abzuzweigen, im Sinne einer Wiederverteilung des Einkommens zwischen den Bürgern in einer gerechteren Form. Die Regierung wollte den letzteren Weg nicht einschlagen aus Rücksicht auf alle Bürger.

Vielleicht verursachen die letzten Entscheidungen einige wirtschaftliche Schwierigkeiten für ein paar Personen..... aber Wirtschaftsexperten bestätigen, dass dies Nebenwirkungen für eine kurative Therapie sind, im Rahmen der Behandlung einer der größten und gefährlichsten Erkrankungen überhaupt.

Wie kann man das erklären?

Die Antwort erfahren Sie von Wirtschafts- und Finanzexperten in diesem Artikel.

**Entscheidungen zur letzten Erhöhung, “eine bittere Medizin” ....  
Aber mit einem längerfristig positiven Effekt  
Die Regierung hat dem gut situierten Bürger etwas weggenommen  
im Interesse der Minderbemittelten;  
dadurch hat sie sich aus der Notlage des steigenden Defizits  
gerettet**

Als Wirtschaftsexperte und erfahrener Kenner der Stärken der ägyptischen Wirtschaft war Dr. Aly Lotfi, ehemaliger Ministerpräsident und Professor für Öffentliche Finanzen, der Meinung, Ägypten habe im vergangenen Jahr eine Wachstumsrate von 7% aufgewiesen und es sei zu erwarten, dass die Rate aufgrund der ergriffenen Entwicklungsmaßnahmen in diesem und im kommenden Jahr konstant bleibe; trotzdem hätten einige Gesellschaftsschichten nicht von dieser Entwicklung profitiert.

Dabei handelt es sich vor allem um staatliche Angestellte, Rentner und Empfänger subventionierter Grundlebensmittel. Diese sollten auch von der Entwicklung profitieren und einen Anteil davon genießen.

Andererseits sind die Preise auf dem Weltmarkt in den letzten Monaten wie noch nie zuvor gestiegen, vor allem im Zusammenhang mit Lebensmitteln, wie zum Beispiel Getreide, Mais und Öl, auch mit einem Effekt auf den lokalen Markt.

Angesichts dieser Situation setzt Dr. Aly Lotfi fort, muss Minderbemittelten geholfen werden, die internationale Erhöhung der Preise zu bewältigen. Der Lebensstandard dieser Leute wäre zu verbessern, mit einer Beteiligung an der Entwicklung. Daher entschied sich Präsident Mubarak dazu, einen einmaligen sozialen Zuschlag von 30 % für alle staatlichen Angestellten zu verordnen.

Darüber hinaus legte der Präsident einen Zuschlag von 50% für alle Mitarbeiter des medizinischen Sektors fest, da Bonuszuschläge auf 25% begrenzt waren, so dass die Erhöhung auf 75% kam. Deren Gehälter waren nämlich die niedrigsten Löhne im ganzen Land. Außerdem hat man sich entschieden, die Mengen der subventioniert zugeteilten Lebensmittel und die Renten um 20%, bis maximal 100 L.E. zu erhöhen.

### **Der Effekt auf das Budget**

Mit einer einfachen Rechnung ließe sich, laut Dr. Aly Lotfi, Professor für öffentliche Finanzen, kalkulieren, dass die Kosten der Erhöhungen und die Verbesserung der Situation Minderbemittelter ca. 12 Milliarden erreichen würden. Hier stellte sich die Frage, woher diese Gelder kommen sollten? Welche Ressourcen könnten genutzt werden, ohne Minderbemittelte, Ziel dieser Aktion gestartet durch Mubarak am Tag der Arbeit, zu benachteiligen. Wie kann man diese Gelder benutzen, um unter den Bürgern eine soziale Gerechtigkeit zu kreieren?

Die Anweisungen von Präsident Mubarak waren eindeutig, die Gelder für die Unterstützung Minderbemittelter müssen aus realen Ressourcen kommen.

Die Regierung und das Parlament müssen sich darum bemühen, da inzwischen dem Parlament das Recht eingeräumt wurde, Änderungen am öffentlichen Budget vorzunehmen, gemäß der letzten Änderungen in der Verfassung. Daraufhin, ergänzte der ehemalige Ministerpräsident, fand eine Sitzung im Komitee der Budgetplanung statt und es wurde ein Bericht verfasst aus welchen verschiedenen Quellen die Gelder zur Verfügung gestellt werden können.

Die erste Quelle ist die Erhöhung der Erdgaspreise für Industrien mit dichtem Konsum an Energie, wie die Stahl-, Zement- und Keramikindustrie. Angebracht ist es vor allem, weil diese Industrien auch Exportwaren herstellen und damit auch Profit abwerfen, der nicht ungedingt subventioniert werden muss. Dadurch können 1.2 Milliarden L.E. eingebracht werden.

### **Die Steuern der Reichen**

Außerdem wurde beschlossen, laut Dr. Aly Lotfi, die Steuerbefreiung für Projekte in den freien Zonen aufzuheben; dies bedeutet Einnahmen von weiteren 600 000 Millionen L.E.. Die Erhebung von Gebühren für Ressourcenentwicklung im Zusammenhang mit Tonbergbau aus Minen im Besitz des ägyptischen Volkes könnten noch 1 Milliarde abwerfen. Der Ton wurde an die Zement- und Keramikfabriken für Spottpreise verkauft, die wiederum ihre Waren ins Ausland für teures Geld exportierten. Weitere Gebühren für Ressourcenentwicklung könnten bei Luxusfahrzeugen erhoben werden. Die mittlere Kategorie an Autos und Motoren soll davon nicht betroffen sein, damit die Mittelschicht nicht belastet wird.

Die Mehrwertsteuer für Zigaretten wurde erhöht mit Staatseinnahmen in Höhe von 1.3 Milliarden L.E.. Der größte Anteil der Einnahmen, laut Professor für öffentliche Finanzen, kann durch die Erhöhung der Mehrwertsteuer für Benzin, Kerosin und Diesel, Treibstoffe, eingebracht werden, ein Betrag von 7.5 Milliarden L.E.. Allein diese Steuer würde die Hälfte der nötigen Finanzen für den angekündigten Zuschlag zur Verfügung stellen, alles im Sinne der Bürger, nichts im Interesse der Regierung.

## **6.5 Millionen Arbeiter**

Dr. Hamdy Abdel Azim, ehemaliger Leiter der Sadat Akademie und Professor für Wirtschaft, ist der Ansicht, die Erhöhung war unvermeidbar, um für 6.5 Millionen Arbeiter sowie 50% Bonuszuschläge für die Governate, 20% Rentenerhöhungen bis max. 100 L.E. und Subventionen für mehr zugeteilte Lebensmittel finanzieren zu können.

Man musste, laut Dr. Abdel Azim, zwischen zwei Wegen wählen, um mehr als 12 Milliarden L.E. zur Verfügung zu stellen. Der erste Weg war, es dem allgemeinen Staatsbudget aufzuerlegen und damit den Defizit von 80 Milliarden auf ca. 94 Milliarden zu erhöhen; neue Kredite, wodurch die kumulativen Staatsschulden nur noch fetter werden.

Die jetzigen Staatsschulden sind bei 700 Milliarden, also 110% von den Staatseinnahmen (600 Milliarden). Weitere Schulden stellen eine größere Belastung für das Staatsbudget dar, eine Belastung, die die Entwicklung erheblich behindern und sich negativ auf jeden Bürger auswirken würde.

Angesichts dieser Zwickmühle, setzt Dr. Abdel Azim fort, blieb nichts Anderes übrig als nach neuen Ressourcen zu suchen, die Minderbemittelte nicht beeinträchtigen und besser situierten Subventionen verwehrt, insbesondere Fabriken mit hohem Verbrauch an Energie, vor allem Erdgas in den Stahlwerken z.B. oder Diesel als Treibstoff für Lastkraftwagen und andere Fabriken und Projekte. Trotz alle dem sind die Preise vom Diesel nicht auffällig gestiegen, also nicht mehr als 25%, mit dem Ziel den einfachen Bürger nicht zu sehr zu belasten.



### **Der positive Effekt**

Nach dem Motto das Notwendige gilt vor dem Verbotenen konzentriert sich Dr. Mohamed Youssef, stellvertretender Rektor der Universität Kairo und Professor für Betriebswirtschaftslehre, auf einen anderen Aspekt. Dabei handelt es sich um die Diskussionen über die Inflation, die mit diesem Zuschlag verbunden sein könnte, und andererseits mit der Erhöhung der Preise einiger Produkte. Er war der Meinung, die Änderung der Preise würde die Produktion ankurbeln, um die Inflation auszugleichen, vor allem mit der steigenden Entwicklungsrate, die die 7% überschritten hat und damit die Inflation sehr dämpfen wird.

Die Gruppe von Entscheidungen zur Erhöhung der Preise einiger Produkte ist eher eine Maßnahme, die dem Budgetdefizit lindern wird; ein Defizit von inzwischen 80 Milliarden, die Subventionen müssen verschwinden. Mehr als Zweidrittel des Gesamtbudgets, also ca. 128 Milliarden gibt der Staat für Subventionen aus, ein Betrag, der zur Steigerung verdammt war, wenn nicht diese Entscheidungen getroffen worden wären.

Ein Beispiel dafür wäre ein Barrel Erdöl, der heute ungefähr 130 Dollar kostet, nachdem er im vergangenen Jahr nur 60 Dollar kostete. Während die Benzinpreise nur um 25% gestiegen sind, d.h. nur um ein Viertel mehr als der alte Preis und nicht mehr als die Hälfte wie für den EU-Bürger. Daher zahlt Ägypten für Energiesubventionen allein 63 Milliarden L.E., obwohl die internationalen Energiepreise sich verdoppelt haben!!

## **Internationale Preise**

Der Wirtschaftsexperte, Dr. Abdel Rahman Sabry, Professor für Wirtschaft an der Universität Kairo, ist der Ansicht, die Inflationsrate, die durch die Gehaltserhöhung und die Entscheidung zur Anpassung der Preise einiger Produkte verursacht wurde, könnte schädlich sein, sollte sie das Volumen der ausländischen Investitionen und Arbeitsplätze beeinträchtigen. Andererseits könnte der Einfluss positiv sein, wenn er die Bürger zum Sparen anspornt und dadurch Gelder für Kredite an den Banken zur Verfügung stellt, um wieder neue Projekte zu finanzieren.

Dies fördert die Entwicklung und ist im Interesse der nationalen Wirtschaft und der Bürger.

Andererseits meint Dr. Nader Riad, Vorsitzender des Komitees für Industrie und Energie in der Gesellschaft für ägyptische Geschäftsleute, man sollte Handel und Preise befreien, so dass sie von den internationalen Börsen abhängig sind, sei es das Getreide oder der Strom ... dagegen sollen die Gehälter auch auf ein internationales Niveau gesteigert werden. Dies würde den Lebensstandard vor allem der Minderbemittelten anheben, aber den von Klassen, die nicht von der staatlichen Gehaltserhöhung profitieren würden, wie Bauern und Haushaltsarbeiter.

Der Einkommensdurchschnitt, den internationale Organisationen für Ägypten berechnet haben, beträgt 1200 Dollar pro Bürger monatlich. Bei der Rechnung wurden die gesamten nationalen Einnahmen durch die Anzahl der Einwohner geteilt. Besser wäre es das Einkommen in Klassen einzuteilen, die je nach Einkommensklasse unterschiedliche Preise für die Waren zahlen müssen. Die letzten Entscheidungen haben versucht dieses Konzept umzusetzen.

**Die Abgeordneten im Parlament:  
Die Finanzierung der Gehaltserhöhung von echten Einnahmen ist  
viel besser als das Drucken von Banknoten**

Drei Komitees (für Planung, Industrie und Wirtschaft) des Parlaments und des Shoura-Rates einigten sich, die Entscheidung über die Preiserhöhungen einiger Waren, die die Regierung mit der Zustimmung des Parlamentes getroffen hat, ist die einzige Lösung, um die 30%-ige Gehaltserhöhung, verordnet von Mubarak, umzusetzen.

Das Drucken der Banknoten würde nur Preise in die Höhe schießen und die Situation außer Kontrolle geraten lassen.

Mohamed Naguib, Stellvertreter des Komitees für Planung im Parlament, sieht die Erhöhung der Preise einiger Waren als einzige Möglichkeit die verordnete Gehaltserhöhung aus realen Ressourcen zu finanzieren. Die Gehaltserhöhung ab Mai, dem laufenden Monat, auszuzahlen, hat die Regierung in die Enge getrieben. Sie musste nach Quellen suchen, um das Budget vor Monatsende aufzustocken.

**Die schwache Kaufkraft**

Qadry Abdel Halim, Stellvertreter des Komitees für Planung im Parlament, bestätigte, eine der Optionen, die diskutiert wurden, war das Drucken von Geldscheinen; eine Maßnahme, die die Kaufkraft nur schwächen und Preise in die Höhe treiben würde.

Aber auch eine Maßnahme, die gegen die Anweisungen des Präsidenten Mubarak verstößt, die Gehaltserhöhung aus realen Ressourcen zu finanzieren.

Die letzte Entscheidung der Preiserhöhung wird, laut Qadry, Minderbemittelte nicht tangieren. Es wurde ein Teil der Subventionen für Erdölprodukte abgezweigt, der dann den bedürftigen Schichten zugeschoben wurde.

Der Vertreter des Komitees für Industrie im Parlament, Mamdouh Hosny, ist der Ansicht, diese Änderungen seien sehr realistisch, da Erdölprodukte hierzulande am billigsten weltweit verkauft werden. Es war unvermeidbar die Preise zu erhöhen, um die Verluste im Bereich der Allgemeinen Organisation für Erdöl, in Höhe von 63 Milliarden in der neuen Budgetplanung zu reduzieren.

### **Kurzfristige Maßnahmen**

Der Präsident des Wirtschaftskomitees im Parlament, Dr. Mostafa El-Saied, sagte, als das Parlament die nötigen Ressourcen für die soziale Gehaltserhöhung festlegte, wurden bestimmte wirtschaftliche Grundbedingungen berücksichtigt. Als Erstes sorgte man dafür, dass diese Maßnahmen kurzfristig umzusetzen sind, so dass die Gehaltserhöhung für die Angestellten schon im Mai und im Juni ausgezahlt werden kann.

Die Ressourcen für die Finanzierung mussten drei Voraussetzungen erfüllen. Es mussten reelle Quellen sein, damit der allgemeine Schuldenberg sich nicht vergrößert oder ein Defizit entsteht.

Die zweite Voraussetzung schreibt vor, dass die Entwicklungsrate nicht darunter leidet. Letztendlich durfte die Gehaltserhöhung auch nicht auf eine andere Weise wieder kassiert werden. Dr. Mostafa El-Saied bestätigte, alle

Maßnahmen, die das Parlament genehmigt hat, haben diese Bedingungen eingehalten.

Viele waren der Meinung, die Erhöhung der Benzin-, Diesel- und Zigarettenpreise würde die Gehaltserhöhung verschlingen, aber Dr. El-Saied sieht es anders. Er forderte die Regierung auf, die Märkte strenger zu kontrollieren und die Verbraucherschutzgesellschaften zu unterstützen, um die Preise im Griff zu behalten und den Händlern nicht die Chance zu geben, aufgrund der Gehaltserhöhung die Preise nach oben zu treiben.

### **Die Kosten der Gehaltserhöhung abdecken**

Dr. Yomn El-Hamaqy, Vertreterin des Wirtschaftskomitees im Shoura-Rat, äußerte sich, die Subventionen für Erdölprodukte haben sich auf 63 Milliarden summiert, ein Betrag, der doppelt so groß ist, wie das Budget für Erziehung und Bildung. Sie bestätigte, sämtliche Maßnahmen, die das Parlament ergriffen hat, würden Minderbemittelte nicht benachteiligen und ermöglichen wirtschaftliche Indizien, die den Forderungen der Entwicklung und der Unterstützung von Armen entgegenkommen.

Der Vertreter des Wirtschaftskomitees im Parlament, Mostafa El-Sallab, erklärte, die Notlösung die Preise des Benzins, des Dieselöls und der Zigaretten zu erhöhen sowie die Erhebung von Steuern im Zusammenhang mit Privatschulen und –universitäten und Fabriken in den freien Zonen sei der beste Weg die Gehaltserhöhung zu finanzieren, ohne Minderbemittelte zu tangieren.

Andere Lösungen hätten einen negativen Effekt, da es sich dabei um entweder interne Kredite von Banken im Inland oder um Darlehen aus dem Ausland handelt; in beiden Fällen würden sich die Defizite im Budget und die öffentlichen Schulden potenzieren. Eine Alternative wäre ein Teil des Budgets, der eigentlich dem Bereich des Dienstleistungssektors wie z.B.

Sanierungs- und Kanalisationsprojekte oder Bau von Krankenhäusern und Schulen, zugeteilt war, abzuzweigen; aber dies würde die Minderbemittelten beeinträchtigen.